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Rolul proiectului ROSE 

în reușitele școlare ale elevilor 

  

Din octombrie 2018 în școală se derulează proiectul ROSE – “Succes la Bacalaureat”, cu o valoare de 100.000 eu-
ro, ce se va derula în perioada 2018-2022.  

Obiectivul general al proiectului: Adaptarea și diversificarea strategiilor didactice ale profesorilor pentru moti-
varea și responsabilizarea a cel puțin 150 elevi din grupul țintă în vederea creșterii ratei de promovare cu 0,5 %/an a exa-
menului de bacalaureat pentru asigurarea succesului școlar în învățământul terțiar și universitar. 

 S-au realizat excursiile din anui I și s-au făcut parțial activitățile de sprijin (unele online). Au fost organizate activi-
tățile de pregătire pentru bacalaureat (online) și au funcționat cluburile (de debate și științe), au fost elaborate revistele 
proiectului. În cadrul proiectului, dar în afara bugetului inițial, s-au putut achiziționa 88 laptop-uri I3, cu care se vor dota 
cele 3 laboratoare de informatică. 

Toate acestea au dus la îmbunătăţirea performanţelor şcolare ale elevilor prin aplicarea cunoştinţelor în 
procesul instructiv-educativ. S-a  observat utilizarea preponderant a unor metode de predare şi învaţare activ-
participative. S-a ameliorat evaluarea elevilor prin mijloace variate  folosite (realizarea de referate, miniproiecte şi 
portofolii, realizarea de expoziţii, panouri). Ne-am adaptat unor condiții care nu mai țineau de noi, ne puneau în pericol 
sănătatea fizică și mentală. 

Sperăm la o reușită deplină a elevilor noștri și în acest an școlar, chiar și în aceste condiții dificile, deorece generația 
actuală este bine pregătită – mărturie stau mediile mari, absenteismul redus, gradul ridicat de participare la învățarea 
online. Evidențiem rolul orelor suplimentare de limba și literatura română și matematică, alocate ca opțional la clasele a 
XII-a  și pregătirea suplimentară din cadrul proiectului ROSE. 

 

                                                                        Director, 

                                                                        Prof. Delia Humelnicu 

 



 

Activitatea în perioada pandemiei de COVID-19 

 

 În cadrul proiectului ROSE, subproiectul liceului nostru se intitulează “Succes la BACALAUREAT!” și va fi  

derulat în perioada 2018-2023. În acest proiect desfășurăm activități remediale, de consiliere și 

extracurriculare. Un exemplu este activitatea Clubului  “Științe pentru viitor”, în care  profesori de la patru 

discipline: fizică, chimie, biologie și geografie, colaborează pentru abordarea în parteneriat, dar prin ședințe 

distincte, a unor teme de actualitate și de maxim interes științific ( ex. Sateliții artificiali – în cadrul 

Săptămânii Spațiului,  Coronaviruși și Statistica pandemiei). 

Ulterior, Curriculum-ul la decizia şcolii (CDŞ)a fost elaborat integrând experiența dobândită în aceste 

proiecte și ţinând cont de profilul clasei, de nivelul de înţelegere al elevilor și valorificând experiența pro-

fesională a cadrelor didactice și dotarea materială pe care o avem, în spiritul colaborării între cadrele didac-

tice de diferite specialități, cu abordări inter- și transdisciplinare. 

Platformele educaționale utilizate începând din luna martie 2020 au fost: 

Edmodo – unde elevii au avut conturi anterior  

Microsoft Teams -  din luna mai 2020, în cadrul platformei Școala365 ( care include și G Suite) 

 

       Director adjunct, 

                            Prof.  Corina Rotaru 

 



 

IMPRESII DESPRE PROIECTUL ROSE – 10 E 

Frătița Valentina: ,,În cadrul proiectului ROSE am reușit să umplu golurile pe care 

le aveam la matematică  și română. Profesorii din acest proiect au fost foarte răbdători cu noi 

și ne-au explicat fiecare lucru pe care nu l-am înțeles, de mai multe ori dacă a fost nevoie. A 

fost o experiență plăcută din care am învățat să relaționez cu alți colegi și profesori, nu doar cu 

cei de la clasă și în acest fel mi-am învins teama de a pune o întrebare atunci când nu am 

înțeles ceva, fără să îmi fie rușine.” 

Gavriliu George-Alexandru: ,,Mi-a plăcut să particip la proiectul ROSE de-

oarece am făcut experimente practice, care ne-au îmbunătățit îndemânarea și am învățat cum 

se comportă unele substanțe în anumite situații. În cadrul proiectului ROSE s-au discutat subi-

ecte interesante ce ne pot îmbunătăți sau afecta viața de zi cu zi, precum inteligența artifi-

cială.” 

Ifrose Darius-Mihai: ,,Proiectul ROSE m-a ajutat să deprind anumite calități, pe 

care cu siguranță le voi folosi pe viitor. Mă bucur că am participat și cu siguranță aș mai face 

încă o dată proiectele și experimentele din proiect.” 

Ioniță Ștefan: ,,Mi-a plăcut foarte mult că am lucrat tot felul de probleme pentru a 

fi pregătiți pentru diverse exerciții la examen. Atmosfera de la proiectul ROSE a fost foarte in-

teresantă, doamna profesoară reușind să ne facă atenți și puteam înțelege orice problemă, chi-

ar dacă era mai complicată. Am participat de plăcere și încă aș vrea să mai particip  .” 

 



 

 

 Bratu Bianca Marina:   “Consider că proiectul a fost de mare ajutor pentru elevii care 

își doresc o carieră științifică. Lucrările practice ne-au dezvoltat atât cunoștințele, cât și abilitățile 
practice care ne vor trebui la facultate. Prin aceste ore, am reușit să învățăm cum arată o lucrare 
practică, ce trebuie să conțină, cum trebuie să ne gestionăm timpul, cum trebuie sa verificăm cal-
culele și cel mai important dacă am greșit să o luăm de la capăt fără să ne dăm bătuți. Pentru 
mine, o viitoare studentă la medicină, consider că fizica, chimia și biologia trebuie împletite într-
un mod armonios, dar pe lângă aceste lucruri teoria trebuie aplicată în viața de zi cu zi astfel 
încât este indicat să știi ce înseamnă să lucrezi într-un laborator, de la normele de protecție a 
muncii până la eșecurile care le poți avea. Consider că acest proiect m-a ajutat sa îmi dau seama 
dacă mi-ar plăcea să lucrez într-un laborator și a fost unul dintre proiectele prin care m-am rede-
scoperit, realizând că sunt pasionată de știință și că această carieră mi s-ar potrivi cel mai bine. “ 

 

 

 



Pătruț Florina-Alexandra: ,,Prin participarea la proiectul ROSE am avut ocazia de 

a cunoaște noi modalități de învățare, prin care am asimilat și consolidat materia de Bacalaureat. 

Cadrele didactice sunt minunate, acestea ne-au sprijinit și încurajat să ne depășim limitele. Activ-

itățile prevăzute în proiect s-au desfășurat conform calendarului. Recomand cu încredere acest 

proiect și altor elevi, căci nu doar cunoștințele acumulate mi-au fost de mare ajutor la examenele 

finale, ci și lucruri care ajută în viața cotidiană.” 

Pătruță Alexandra-Cristina: ,,Prin acest proiect ,,ROSE” am avut oportunitatea 

de a afla multe informații din lumea științei. Profesorii ne-au fost alături, au fost înțelegători, iar 

eu le sunt recunoscătoare pentru acest lucru. Vă mulțumesc!” 

Roșu Ștefan-Alexandru: ,,Am participat la acest proiect  și a fost o experiență 

plăcută, am avut ocazia să aflu lucruri noi de la profesori și de la participanții care au pregătit ma-

teriale de prezentare. Am apreciat faptul că toată lumea a fost atentă la activități și că totul a fost 

bine organizat.” 

Susanu Maria-Teodora: ,,A fost un proiect util pentru mine deoarece chiar aveam 

nevoie de ajutorul unor profesori în pregătirea pentru examenul de Bacalaureat. Atmosfera a fost 

plăcută și relaxantă deoarece doamnele profesoare au știut cum să ne ofere informațiile 

necesare. În cadrul acestui proiect am reușit să îmi fac noi prieteni de la alte clase, dar mai ales 

să îmi dau seama de propriile mele forțe. Datorită doamnelor profesoare Constantin Mariana și 

Mironescu Aura mă simt mai încrezatoare în ce am acumulat în pregătire și în ceea ce voi arăta la 

examen.” 

Zanfir Georgiana: ,,Consider că ședințele de pregătire ROSE ne-au ajutat să apro-

fundăm cunoștințe și să fixăm anumite noțiuni care ne sunt necesare pentru examenul de Baca-

laureat. Doamna profesoară a fost foarte calmă și înțelegătoare și a reușit să ne facă să înțelegem 

anumite noțiuni care nu erau destul de clare.” 





 

LITERATURĂ, LINGVISTICĂ ȘI COMUNICARE 
 

 

 

ACTIVITĂȚI DEDICATE LUI MIHAI EMINESCU 

IOANA GURĂU  

Clasa a X-a A 

 

 

 D-na prof. Mariana Constantin  a coordonat seria de activități  „Eminescu în era digitală”,   în datele de 

14, 15, 16 ianuarie 2020. Au participat elevii din clasa a V-a A, clasa a VII-a A și clasa a  IX-a C. Gazdele 

minunate au fost doamnele bibliotecare de la Biblioteca Județeană  “V.A.Urechia”, Galați - Filiala nr. 1, 

„Costache Negri” pentru copii și tineret. 

Elevii au recitat din poeziile marelui poet. Le-au fost prezentat volumele scrise de Mihai Eminescu 

aflate pe rafturile bibliotecii, ceea ce s-a constituit  într-o invitație la lectură.  
 





GEOGRAFIE-TURISM-MEDIU 

Galați – orașul meu 

 

Galațiul este reședința și totodată cel mai mare oraș al județului Galați, județ situat în apropiere 

de colțul celor trei frontiere în Moldova, România. Conform ultimelor estimări oficiale ale Institutului 

Național de Statistică, populatia orașului era, în anul 2009, de 290.733 de locuitori, fiind al 7-lea oraș 

din țară după numărul de locuitori. Este unul dintre cele mai mari centre economice din România, re-

spectiv Moldova. Orașul Galați are o istorie încărcată și datorită faptului că este plasat pe Dunăre, cea 

mai importantă arteră comercial-fluvială europeană, Canalul Dunăre–Main–Rin. Viața economică s-a 

dezvoltat în jurul Șantierului Naval, Portului Fluvial, în jurul Combinatului Siderurgic Arcelor-Mittal și a 

Portului Mineralier. 

 

 

 

Istorie Galați 
 

Prima menționare documentară a orașului Galati (pe atunci târg) datează din 1445 (într-un act 

semnat de domnitorul Ștefan al II-lea). Galațiul a crescut în importanță după ce turcii au cucerit 

cetățile Chilia și Cetatea Albă, în iulie-august 1484, orașul ramânând singurul port al Moldovei cu rol 

important în comerțul intern, dar și în cel polono-turc. În 1789, în timpul războiului ruso-turc din 1789 - 

1791, Galațiul a fost ars de către armatele generalului rus Mihail Kamensky, aceasta fiind una dintre 

numeroasele pustiiri care au fost îndurate de oraș în războaiele ruso-turce din sec. XVIII și începutul 

secolului al XIX-lea.  

  



 Denumirea de Galați vine probabil de la tribul celtic al galilor, care locuiau prin aceasă 

zonă în antichitate, fie de la regiunea Galiția, o altă variantă ar fi din limba cumană gala(t) preluat din 

arăbescul kalhat (fortăreață). În 1837, Galațiul dobândește statutul de porto-franco (oraș liber), iar 

după războiul Crimeei din 1854 - 1856 devine, împreună cu Sulina, sediu al Comisiei Europene a 

Dunării. Prealabil Unirii Principatelor din 1859, orașul este condus de pârcălabul Alexandru Ioan 

Cuza, ales ulterior ca domnitor în Moldova și în Țara Românească. Reședința sa este găzduiește în 

prezent un muzeu. După Unirea Principatelor, dezvoltarea orașului s-a accelerat. S-au înființat noi 

școli primare și s-a deschis, la 26 octombrie 1864, Școala superioară de comerț "Alexandru Ioan I", 

iar în anul 1867 s-a înființat una dintre cele mai vechi instituții de studiu liceal din țară, Liceul "Vasile 

Alecsandri". De la câteva fabrici în 1870, s-a ajuns la 41 în 1908. Ștefan Zeletin, în lucrarea sa 

"Burghezia română", nota că: "În procesul de naștere a Românei moderne trebuie să se deose-

bească două mari curente: unul zgomotos dar superficial, anume al ideilor liberale care pleacă de la 

Paris spre București și Iași; altul tăcut dar adânc, care pleacă de la Londra spre Galați și Brăila: e 

curentul economiei capitaliste engleze."Activitatea comercială a continuat și datorită exportului masiv 

de cereale, despre poziția pe care o avea portul Galați în exportul țării consulul Franței din oras 

notând la 8 aprilie 1870 că "portul Galați a devenit antreprenorul general al cerealelor pe care Moldo-

va le exportă pe Dunare și Marea Neagră în Anglia, Franța și Italia". Se recunoștea că înflorirea 

orașului se datora regimului de oraș „porto-franco”, însă la 22 decembrie 1882 acest statut a fost 

înlăturat.Totuși, între anii 1900-1914, orașul desfășura un considerabil comerț de cereale și 

cherestea, în care se implicau și reprezentanții celor 16 consulate străine din oraș.O revoltă 

țărănească a izbucnit în regiune în 1907, aceasta fiind înăbușită de armata română.În 1911, la Galați 

se dezvelește prima statuie din țară a poetului Mihai Eminescu .În perioada interbelică Galațiul a fost 

reședința județului Covurlui. Orașul a cunoscut o înflorire deosebită, devenind, la recensământul din 

1930, din punct de vedere al populației, al cicilea oraș al țării, fiind devansat doar de București, 

Chișinău, Iași și Cernăuți. Din 1965 cunoaște o nouă înflorire, o dată cu începutul funcționării combi-

natului siderurgic, considerat pe atunci, cel mai mare din Europa de Est. 

Municipiul Galați este situat la aproximativ 230 km de București, Chișinău și Odessa 

(Ucraina). Distanțele aproximative la care este situat de celelate mari orase ale țării sunt: Brașov - 

285 km, Cluj Napoca - 518 km, Constanța - 191 km, Craiova - 461 km, Iași - 242 km, Ploiești - 219 

km, Sibiu - 427 km, Timișoara - 678 km. 

 

 



Geografie Galați 

 

Municipiul Galați este situat în zona estică a României, în extremitatea sudică a platoului 

Moldovei. Situat pe malul stâng al Dunării, ocupă o suprafață de 246,4 km2, la confluența râurilor Si-

ret (la vest) și Prut (la est), lângă Lacul Brateș, la circa. 80 de kilometri de Marea Neagră. Cel mai 

apropiat oraș este Brăila, la doar 15 kilometri spre sud. Orașul se întinde pe trei terase: Valea 

orașului, cu altitudine între 5 - 7 m și altele două, trasate aproape în formă de evantai; prima cu o al-

titudine între 20 - 25 m (nucleul orașului medieval, actualmente centrul orașului) și a doua cu altitudi-

ni care depășesc 40 m (orașul modern). Viața comunităților umane a fost influențată în mod direct de 

către Dunăre, cel de-al doilea fluviu din Europa ca lungime (2.850 km), cu un debit mediu pe acest 

sector de 6.199 mc/s, după ce primește în amonte apele râului Siret cu un debit mediu de 210 mc/s 

(cel mai mare afluent de pe teritoriul românesc). Fluviul își continua drumul spre Marea Neagră după 

ce primește, în avalul porturilor din Galati, apele râului Prut, cu un debit mediu de 86 mc/s. Debitele 

Dunării au o variație importantă, în funcție de anotimp și an, cu valori maximale în luna mai (18.000 - 

19.000 mc/s) și minimale in cursul verii (2.000 - 2.450 mc/s). Datorită senalului adânc până în zona 

orașului Brăila, Dunărea este declarată maritimă. În prezent lângă punctul de trecere cu bacul se 

construiește al 3-lea port pentru ambarcațiuni ușoare.  

Dat fiind faptul că județul Galați reprezintă o poartă spre nord-est și spre sud-vest, el se 

găsește sub influența maselor de aer continental estice și mai putin sudice, lipsind aproape cu totul 

influența aerului vestic care este oprit de paravanul munților Carpați. Temperatura medie anuală, cal-

culată pe o perioadă de 70 de ani, este de 10 grade C. Temperatura medie în timpul verii este de 

21,3 grade C. În timpul iernii, deasupra județului Galați vin din nord și nord-est mase de aer rece 

care produc scăderi de temperatură care oscilează între 0,2 grade C -3 grade C. Clima este tem-

perat-continentală. 

Galațiul este reședința și totodată cel mai mare oraș al județului Galați, județ situat în apropi-

ere de colțul celor trei frontiere în Moldova, România. Este unul dintre cele mai mari centre econom-

ice din România, respectiv Moldova. 

 



 

FIZICĂ 
 
 
 

Din Cosmos 
        
          Prof. Corina Rotaru 
 
 
 
Pe data de 12 noiembrie 2021 a luat sfârșit misiunea spațială Alpha, din care au făcut parte americanii 

Shane Kimbrough și Megan McArthur, japonezul Akihiko Hoshide și francezul Thomas Pesquet, al zecelea 
francez care a plecat în spațiu și primul care a fost numit comandant al ISS(Stația Spațială Internațională). Au 
trecut 200 de zile de la lansarea capsulei Crew-2 Dragon pe 23 aprilie 2021 și până la amerizarea în Oceanul 
Atlantic pe 9 noiembrie. Cu ocazia întoarcerii navei cosmice pe planeta noastră, putem să facem un bilanț al 
principalelor experimente științifice care s-au derulat.  
De luni până vineri, astronauții au avut un program foarte încărcat, cu 10 ore de muncă pe zi și 2 ore de sport 
obligatoriu. În aceste ore de lucru, astronauții au efectuat experimente științifice și operațiuni de întreținere pe 
Stație. Jumătate dintre experimente au fost menite să furnizeze mai multe cunoștințe științifice și să 
pregătească următoarele misiuni cu echipaj uman pe Marte și Lună. Thomas Pesquet, de exemplu, a avut ca 
obiectiv să realizeze nu mai puțin de 200 de experimente în timpul acestei ultime misiuni.  

În timpul șederii pe Stația Spațială Internațională, astronautul Thomas Pesquet a realizat 4 ieșiri în afara 
SSI, pentru a instala noi panouri solare, ocazie cu care a stabilit un nou record european privind timpul 
petrecut în afara Stației, aproximativ 40 de ore. 
Fotografiile lui Thomas Pesquet au fost postate pe aceste rețele de socializare, dar aceasta este doar o parte a 
activităților desfășurate. 

 

Aurora hipnotică 
 

 
 

Din spațiu, este locul privilegiat pentru a observa acest fenomen intrigant. Aurorele polare sunt cauzate 
de interacțiunea particulelor încărcate ale vântului solar cu atmosfera superioară, care apar la polii magnetici ai 
planetei. Anumite mecanisme de la originea aurorelor rămân totuși de clarificat, în special modul în care elec-
tronii sunt accelerați înainte de a se ciocni cu ionosfera. Cercetătorii  analizează în continuare această prob-
lemă.   

 

https://www.science-et-vie.com/ciel-et-espace/le-jour-ou-thomas-pesquet-a-ete-promu-commandant-de-l-iss-62450
https://www.science-et-vie.com/Quelles%20seront%20les%20missions%20de%20l'astronaute%20Thomas%20Pesquet%20a%CC%80%20...https:/www.science-et-vie.com%20%E2%80%BA%20Ciel%20et%20Espace
https://www.science-et-vie.com/ciel-et-espace/espace-top-5-des-meilleures-photos-prises-depuis-liss-65075


Grădinăritul spațial 
 

 

Pe Stația Spațială Internațională, astronauții încearcă să cultive plante în microgravitație, cum ar fi salata 
verde sau ridichi. Aici, este o cultură de ardei. Miza este mare, pentru că dacă reușim să cultivăm hrană în spațiu, 
s-ar putea rezolva problema deficiențelor de vitamine în timpul viitoarelor călătorii spațiale cu echipaj, care du-
rează câteva luni (cum ar fi, de exemplu, să călătorim spre Marte) Astronauții au observat chiar că unele plante 
par să crească mai bine decât pe Pământ! 

 Vertijul cosmic 

 

Știați că ISS se învârte în jurul Pământului cu 28.000 km/h? Că durează 90 de minute pentru a finaliza o tură 

completă? Și că în interior, astronauții sunt martori a 16 apusuri și răsărituri de soare pe zi? Ceva care să te 

amețește, cum ar fi acest time-lapse. Fotografia cu time-lapse este o tehnică în care frecvența la care sunt captur-

ate cadrele filmului (frecvența cadrelor) este mult mai mică decât frecvența utilizată pentru a vizualiza secvența. 

De exemplu, o imagine a unei scene poate fi capturată la 1 cadru pe secundă, dar apoi redată la 30 de cadre pe 

secundă; rezultatul fiind o creștere aparentă a vitezei de 30 de ori. În mod similar,  

https://en.wikipedia.org/wiki/Film
https://en.wikipedia.org/wiki/Frame_rate
https://en.wikipedia.org/wiki/Image


filmul poate fi, de asemenea, redat la o rată mult mai mică decât cea cu care a fost capturat, ceea ce 
încetinește o acțiune, altfel rapidă. 

 Aurora australis 

 

Aceasta este a doua imagine cu aurora australă luată de pe ISS.  

Omagiu Corsicii 
 

 

Aceasta este o imagine foarte frumoasă a Corsicii. În timpul misiunii sale, astronautul s-a distrat fotografi-
ind diferite regiuni ale Franței. Dincolo de aspectul impresionant, această fotografie este deosebită sub aspect 
tehnic. A fost realizată la o viteză de 28.000 km/h și la înălțimea 400 km de sol. Pentru o asemenea fotografie 
reușită, astronautul a ținut cont de viteza de rotație a Pământului, a avut răbdare să fie cer senin și a folosit un 
software de navigație pentru a stabili când va trece Stația peste ținta sa. Chiar dacă imaginea nu are, la prima ve-
dere, niciun interes științific, încântă privitorul!  



 

MATEMATICĂ 

 

Despre MATEMATICĂ,  MATEMATICIENI și....POEZIE 

 Ce este matematica?  
    Răspunsuril: „numere”, „calcule”, „ochelari”(!!), „plictiseală”.... 

Multă lume o consideră rece. Și mai multă se teme de ea. Dar este veșnic tânără, veșnic în înnoire; este 
fără limită, ca și universul. Dar, mai ales, este umană. Prin seninătatea și dezinteresarea ce le imprimă, prin 
modestia la care dă naștere, prin puterea de a cuprinde totul într-o singură privire, umanismul matematic a 
fost, poate, tot atât de înalt, ca și umanismul literar.  
 Matematica nu are nicio contingență cu minciuna, vulgaritatea și egoismul. Ea dă celor ce o urmăresc, 
prin precizia formulelor și a expresiilor, disciplină intelectuală, discreție, modestie, dezinteresare, măsură în 
toate, abnegație, sensibilitate artistică la frumusețile acestei lumi. În general, marii matematicieni, geniile 
matematice sunt de o modestie și o discreție rare. Dar, sunt, în același timp, oameni obișnuiți care sunt supuși 
greșelilor, cu defecte, dar și cu preocupări diverse. 
 NEWTON (1642-1727)- Newton a vrut să-și fiarbă un ou fără să-și întrerupă lucrul.  
Își luă ceasul său de precizie ca să se uite la el și să vadă când au trecut cele trei minute pentru fierbere. Era 
însă, foarte preocupat de tema pe care o trata. Când își aduse aminte de fierberea oului, a constatat că a pus 
ceasul la fiert, iar în mână ținea oul.  
 Newton era timid în public. Îi venea greu să se exprime în fața mulțimii. Ca membru al Parlamentului 
nu a luat decât o singură dată cuvântul. Membri Parlamentului se așteptau la gânduri superioare exprimate de 
Newton. El însă, a cerut...„să se închidă o fereastră că-i curent și-l trage!” Apoi s-a așezat jos pe scaun. Poți fi 
deci genial matematician și inexistent ca orator.  
 EULER (1707-1783) putea să lucreze oricum și oriunde. La Petersburg scria ținând un nepoțel în brațe. 
Între două feluri la masă nota câte ceva pentru memoriile sale de matematici; aceste memorii le punea teanc 
unele peste altele.  

Euler era un matematician de o aleasă cultură generală. Cunoștea pe din afară și recita în întregime 
Eneida lui Virgiliu. Avea o memorie atât de prodigioasă, încât putea să spună, pentru ediția din Eneida pe care 
o avea, cu ce vers începe o anumită pagină și cu ce vers se încheie. De altfel, datorită acestei memorii a putut 
să producă lucrări de matematică în timpul orbirii sale, care a durat de la vârsta de 59 de ani până la 77 de ani, 
când a decedat. 

WEIERSTRASS (1815-1897) a precizat ce legătură strânsă există între matematică și poezie: „Este 
adevărat că un matematician care nu are ceva de poet nu va fi niciodată un perfect matematician”. 

Matematică și poezie?! Există legătură? Sigur! „Există undeva, în domeniul înalt al geometriei, un loc 
luminos unde se întâlnește cu poezia.”(ION BARBU-DAN BARBILIAN) 

Sunt mulți scriitori, în particular poeți, care s-au folosit de termeni specifici matematicii în operele lor. 
Sunt și matematicieni care au scris versuri (Ion Barbu), dar și beletristică (Lewis Carroll-„Alice în țara 
minunilor”).  

„Câte ouă vechi și câte nouă? 
Câte nouă, câte vouă? 
Vechi sunt nouă, nouă două; 
Nouă două ouă nouă 
Vouă nouă ouă vechi!” 
Cu aceasta s-a răzbunat Georege Coșbuc pe matematicieni. În clasa a VIII-a la 

Liceul din Năsăud era „cât pe-aci să cadă la matematici; dar profesorul său Paul Tanco 
a ținut seama de talentul său literar și l-a trecut și la matematici”. 

Un fragment din definiția cercului a lui H. Allorge:  
„Cadran, închisoare albă a orelor, 
Soare, arzătoare floare a zilei,  
Lună, cu contur schimbător....”     ( L’ame géométrique-H. Allorge) 



Închei cu câteva versuri pentru persoana iubită (dar, atenție!... le vor înțelege doar cei care știu analiză 
matematică de bază..):  

„Fericirea mea-i o fracție cu numărătorul zero,     
Numai de tine depinde s-o modifici, scumpă Hero!  
Căci, dacă-i muta pe zero și l-ai pune numitor  
Ea s-ar face infinită, eu fericit muritor.” 

(Realism și poezie-publicată în „Gazeta matematică”-mai 1910-anul XV, nr.9-la rubrica „Recreații”) 
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POLUAREA FONICĂ 

              

Bratu Marina, Clasa a X-a E 

                                                           

 

 

 Sunetele fac parte integrantă din viaţa noastră, cu ajutorul 

lor putem comunica, suntem avertizaţi în cazul unor pericole, obţinem informaţii sau ne relaxăm ascultând 

muzica preferată. Din punct de vedere fizic sunetele reprezintă "vibraţii ale particulelor unui mediu capabile să 

producă o senzaţie auditiv”. Sunetul este o formă de energie fizică creată de obiectele care vibrează. Aceste 

vibraţii se transmit sub forma unor unde de presiune crescută sau scăzută care iradiază de la suprafaţa obiec-

tului. Aceste unde constituie stimuli fizici pentru ureche. Sunetul se propagă sub formă de unde elastice numai 

în substanţe (aer, lichide şi solide) şi nu se propagă în vid. Atunci când auzim ceva, de fapt urechea este atinsă 

de vibraţiile unduitoare ale presiunii atmosferice. Urechea transformă undele sonore în impulsuri electrice, pe 

care le transmite mai departe, la creier, care la rândul sau decodifică semnalele. Urechea se obişnuieşte treptat 

cu sunetele, iar cu timpul învăţăm şi sensul acestora. 

Dimensiunile fizice ale sunetului sunt: 

Frecvenţa (numărul de cicluri de vibraţii produse într-o secundă). În general, la om plaja auditivă (suprafaţa 

de audibilitate) se înscrie între 16 şi 16.000 Hz (cicluri/s). În cazul unui analizor sensibil, limita superi-

oară ajunge la 20.000 Hz. Sensibilitatea maximă a urechii umane este în domeniul 2000 - 5000 Hz. 

Sunetele sub 16 Hz se denumesc infrasunete, iar cele peste 20000 Hz - ultrasunete. Frecvenţa sunetelor 

din zgomot joacă un efect hotărâtor, deoarece nu toate frecvenţele sunt percepute la fel, cum ar fi ul-

trasunetele şi infrasunetele. 

Intensitatea (nivelul de presiune sonoră, se notează cu S), se exprimă prin comparaţie cu un nivel de refer-

inţă, notat S0 şi se măsoară în Belli (mai frecvent subunităţi, respectiv decibeli, dB). Pentru om, limita 

medie de suportabilitate este de 65 dB iar intensitatea maxim tolerabilă este în jur de 80-100 dB, dar ea 

variază în funcţie de frecvenţă. Scara de sunete audibile este de la 0 la 140 dB. Nivelul de 20-30 dB 

este inofensiv pentru organismul uman, acesta este fondul sonic normal. Sunetul de 130 dB provoacă 

senzaţia de durere, iar de 150 dB este insuportabil. Un frigider produce un zgomot de max. 20 dB, un 

aspirador - 50 dB, un autocamion - 90dB,un avion cu reacţie la decolare - 106 dB, o motocicletă în de-

maraj - 110 dB, o orchestră de Jazz - 112 dB. 

 





 

 

Durata sunetului are de asemenea impact asupra organismelor vii. Dacă se depăşesc limitele de suportabit 

ate se poate ajunge la o psihoză periculoasă. 

Timbrul este calitatea care deosebeşte între ele sunetele egale ca frecvenţă şi intensitate. Timbrul diferit al 

sunetelor este dat de armonicile semnalului sonor. Sunetele pure sunt foarte puţine, acestea conţin o singură 

frecvenţă (de exemplu diapazonul). Majoritatea conţin mai multe armonici, acestea deosebesc două sunete cu 

aceeaşi frecvenţă unul de altul (de exemplu două instrumente diferite). 

Studiile de specialitate au evidenţiat limitele inferioare (pragul de audibilitate) şi superioare (pragul sen-

zaţiei dureroase) ale sunetelor pentru a fi receptate de om, precum şi faptul că aceste praguri variază odată cu 

frecvenţa sunetului. Astfel, urechea umană este mai puţin sensibilă la frecvenţe joase decât la sunetele cuprinse 

între 1000-6000 Hz. Un sunet de 60 dB la 100 Hz nu este perceput la fel de puternic ca un sunet de 60 dB la 

2000 Hz.  Efectele zgomotului asupra omului sunt în funcţie de intensitatea şi de durata sa. Primele efecte sunt 

la nivel psihic (distragerea atenţiei, reducerea performanţelor în sarcini care utilizează memoria de scurtă du-

rată), vegetative (creşterea activităţii cardiace), suferinţă auditivă şi apoi dificultăţi în coordonarea mişcărilor. 

Există însă în jurul nostru şi multe sunete neplăcute sau nedorite, denumite în mod obişnuitzgomot; alături 

de alţi poluanţi, zgomotul în anumite situaţii devine factor de disconfort mergând până la a reprezenta un po-

tenţial pericol pentru starea de sănătate a persoanelor expuse. Zgomotul este o suprapunere dezordonată a mai 

multor sunete. Este produs din surse naturale, dar mai ales antropice: utilaje, mijloace de transport, aparate, oa-

meni etc. 

Deşi suntem în permanenţă înconjuraţi de sunete, atât la locul de muncă cât şi în oricare alt loc, în majorita-

tea cazurilor ne putem desfăşura activitatea ignorând zgomotul ambiental. Dar odată cu creşterea nivelului zgo-

motului, acesta devine un factor poluant care dacă este permanent, influenţează negativ nivelul de performanţă 

profesională, fiind de foarte multe ori cauza oboselii, nervozităţii sau a diminuării cantitative şi/sau calitative a 

calităţii activităţii prestate. 

Poluarea fonică sau sonoră este datorată sunetelor produse de activitatea umană sau utilaje, maşini, 

care afectează sau dezechilibrează activitatea omului sau animalelor. 

 

În natura sunetele puternice sunt o rarietate, zgomotul este slab si de obicei de scurtă durată.  Sunete precum 

murmurul apei unui izvor, ciripitul pasărelelor, sunetul valurilor, al unei cascade, freamătul frunzelor sunt 

întotdeauna plăcute omului, ele liniştesc, elimină stresul, dar aceste sunete devin tot mai rare, fiind inlocuite de 

zgomotul provocat de industrie şi transport. Marea majoritate a activităţilor omeneşti este generatoare de zgo-

mote: alarmele, lucrările din construcţii, sistemele energetice, muzica intensă, vorbirea puternică, sunetul sire-

nelor, soneriile, claxoanele, zgomotul produs de traficul auto sau aerian. Traficul aerian, în special cel superson-

ic, prezintă o sursă de  



zgomot cu implicaţii puternice, deoarece unele motoare aviatice se aud  de la 30 km. Cuvântul în engleză 

“noise” care corespunde termenului “zgomot”, provine de la cuvântul latin “noxia” care  

s-ar putea traduce prin “prejudiciu, rană”. 

În oraşele moderne, în special în metropole, cauza principală a poluării o constituie traficul rutier, în con-

tinuă creştere, cauzat atât de creşterea numărului de vehicule cât şi de viteza acestora. Pe autostrăzi de multe ori 

nivelul zgomotului depăşeşte 80 dB. Nici localităţile mici nu sunt ferite de poluarea sonoră atunci când sunt 

străbătute de artere de circulaţie importante. 

Poluarea fonică este una dintre cele mai mari probleme cu care se confruntă europenii la ora actuală, alături 

de poluarea atmosferică şi managementul deşeurilor. Conform unor statistici ale Organizaţiei Mondiale a Sănătăţii 

(OMS), jumătate din europeni trăiesc într-un zgomot permanent, iar o treime suferă de insomnii din cauza poluării 

sonore. Nu doar poluarea fonică stradală este deranjantă, dar şi cea produsă de obiectele electrocasnice din gospo-

dării sau de vecinii gălăgioşi. 

În statele europene circa 40% din populaţie este expusă zgomotului produs de traficul rutier cu o inten-

sitatea de 55 dB şi 20% zgomotelor de peste 65 dB. Dacă se iau în considerare toate zgomotele produse de 

transporturi, atunci peste 50% din populaţia Europei nu are confortul sonor normal la domiciliu şi 30% este afec-

tată în timpul nopţii. Poluarea sonoră este mai severă în ţările în curs de dezvoltare prin densitatea crescută a circu-

laţiei şi prin absenţa centurilor de circulaţie în marile oraşe. Se apreciază că în aceste ţări intensitatea sonoră este pe 

arcursul a 24 de ore în domeniul 75-80 dB. 

Habitatul modern se caracterizează prin deteriorarea continuă a mediului sonor urban. Rezultatele acţiunii 

de monitorizare a poluării sonore urbane, desfăşurate de către Institutul de Sănătate Publică Bucureşti, în colabora-

re cu compartimentele de specialitate din teritoriu, au evidenţiat o dinamică continuu ascendentă a nivelurilor ex-

punerii de la valori medii de 50 de dB(L) la începutul anilor 80 la aproximativ 70 de dB(L) în 1999. Volumul pop-

ulaţiei expuse, este de 45% din totalul rezidenţilor din apartamentele tip bloc care au acuzat niveluri de deranj 

moderat şi sever datorate poluării sonore. 

Traficul, indiferent sub ce forma se găseşte el, este cea mai mare forma de ameninţare de poluare sonoră. 

Traficul din oraşe, traficul naval, deasupra şi pe sub apă este dăunător omenirii dar şi animalelor acvatice, care co-

munică prin sunete ce se pot confunda cu sunetele provenite de la detectoarele cu ultrasunete. 

În ultimii 30 de ani, statele lumii au depus eforturi maxime pentru a controla poluarea sunetului, dar cu 

toate acestea, rezultatele sunt mult sub aşteptări. WFAE, respectiv Forumul Mondial pentru Acustică Ecologică, a 

fost înfiinţat în 1993 ca şi organizaţie internaţională care cuprinde organizaţii şi persoane individuale, ce 

împărtăşesc aceleaşi temeri privind situaţia actuală a zgomotului pe planeta noastră. Forumul promovează educaţia 

pentru menţinerea unui mediu ecologic, studii şi  



cercetări în domeniul poluării fonice, diseminarea informaţiilor, măsuri de protecţie şi prevenire, echili-

brarea dezechilibrelor ecologice datorate zgomotelor. Începând cu anul 2000, WFAE are o publicaţie bi-

anuală , intitulată “Soundscape”, pentru dialog, cercetări, comentarii, critici şi perspective. 



CHIMIE 

 

Chimistul român Nicolae Teclu 

 

 

 

 

Chimist, academician, inventatorul becului de laborator cu reglare a curentului 

de aer şi gaz, Nicolae Teclu s-a născut la 18 octombrie 1839, la Braşov. A efectuat 

studiile liceale la Braşov şi Viena, iar pe cele superioare le-a urmat la Institutul 

Politehnic din Viena, precum şi la Academia de Belle-Arte din Berlin, aici studiind 

arhitectura.Între anii 1863 şi 1869, a predat la Gimnaziul Român din Braşov. Aici a 

întemeiat Societatea culturală "Reuniunea de Gimnastică şi Cântări", potrivit 

Dicţionarului "Membrii Academiei Române" (Bucureşti, Editura Enciclopedică / Edi-

tura Academiei Române, 2003).  

Se întoarce la Viena în anul 1869, pentru a se specializa în chimie generală, 

chimie analitică şi tehnologie chimică. În 1880, obţine un post de profesor la Academ-

ia de Comerţ din Viena, în paralel fiind docent la Catedra de Chimia Pigmenţilor din 

cadrul Academiei de Arte din Viena. Ulterior, lucrează pe postul de chimist al 

Monetăriei Statului şi al Imprimeriei Imperiale din Viena. 

A realizat cercetări originale în domeniul chimiei anorganice; s-a ocupat de 

problema combustiei gazelor şi studiului flăcării. A inventat becul de laborator cu re-

glare a curentului de aer. În 1898, la Congresul Internaţional de Chimie de la Viena, 

Nicolae Teclu a susţinut o comunicare despre construcţia şi calităţile arzătorului pro-

iectat de el, cunoscut azi drept arzătorul (becul) Teclu. Doi ani mai târziu, a obţinut 

brevetul pentru arzătorul (becul) Teclu. Totodată, a studiat capacitatea de explozie a 

diferitelor amestecuri de gaze, determinând limitele inferioare şi superioare de aprin-

dere, arată sursa citată. Mai mult, a construit un aparat pentru semnalarea în timp re-

al a compoziţiei amestecului de metan şi aer ce se produce în minele de cărbuni. S-a 

ocupat chiar şi cu analizarea pigmenţilor minerali şi a uleiurilor utilizate în pictură. 

A conceput un dispozitiv original pentru măsurarea rezistenţei hârtiei, fiind prim-

ul român care a adus contribuţii originale în tehnologia hârtiei. În 1870, a realizat ana-

liza chimică a unui meteorit găsit în India, concluziile sale fiind expuse pe larg în 

studiul "Der Meteorit von Goalpara in Assam India". 

A publicat peste 150 de lucrări ştiinţifice, printre care: "Noţiuni generale despre 

industria pigmentelor de depinsu"; "Relaţiuni între chimia organică şi anorganică"; 

"Despre pigmentele anorganice", "Despre caracteristicile flăcării". 



 

La 13 septembrie 1877, a devenit membru corespondent al Societăţii Academice 

Române, iar din 2 iulie 1879 a fost membru titular al Academiei Române. Discursul de 

recepţie s-a numit "Despre relaţiunile între chimia organică şi chimia anorganică". Între 

1910-1913, a fost preşedintele Secţiunii Ştiinţifice a Academiei Române. 

În 1904, a fost decorat cu Ordinul Crucea de Cavaler, eveniment prezentat în ziarul 

"Wiener Zeitung". În ziua de 30 aprilie 1905, Regele Carol I i-a acordat lui Nicolae Teclu 

medalia "Bene Merenti" clasa I-a. A primit Ordinul Franz Josef în grad de cavaler în anul 

1909. 

Nicolae Teclu a încetat subit din viaţă la 13/26 iulie 1916, la Viena. Locul său de 

odihnă se găseşte la Cimitirul Hietzing, în capitala Austriei. 

 

  

         Bălan Ștefan 

         Clasa a a X-a D 



BIOLOGIE 

Grigore Antipa 

  

                                                                                   Purice Ana-Maria  

                                                                                    Clasa a IX-a E 

 
Despre Grigore Antipa au scris și amintiții succesori ai săi la conducerea muzeului, dar o carte cu 

caracter monografic, cu date culese din orașul natal și din satele învecinate, din Arhivele Statului, filiala 

Botoșani și de la Iași, din arhiva Muzeului Național de Istorie Naturală „Grigore Antipa”, ne-a oferit-o în anul 

1990 dr. Ștefan Negrea. Născut pe 7 decembrie 1867 în Botoșani, Antipa a urmat școala primară la 

„Institutul” lui Mărgineanu din orașul natal, după care, în 1878, s-a înscris la vestitul liceu particular din Iași 

numit Institutul Academic, care a devenit apoi „Institutele Unite”, una dintre cele mai bune școli secundare 

din țară la acea vreme. 

În pleiada de renumiți profesori i-a avut pe Grigore Cobălcescu, Nicolae Culianu, Anton Naum, Vasile 

Burlă, Petru Poni, Ion Caragiani, Ștefan Vârgolici, Alexandru Lambrior. Cei care au avut cea mai mare 

înrâurire asupra formațiunii sale intelectuale și au determinat alegerea carierei tânărului Antipa au fost 

Cobălcescu și Poni. Primul, prin înalta sa erudiție și cu excepționalul talent de expunere, a reușit să-i insufle 

pasiunea pentru științele naturii. Aceeași influență a avut-o de altfel Cobălcescu și asupra altor elevi ai săi, 

care au făcut cinste învățământului și științei românești și din lume: dr. Al. Vitzu, Leon Cosmovici, Sava 

Atanasiu, Dimitrie Voinov, Emil Racoviță. Cel de-al doilea dascăl l-a învățat atât de bine fizica și chimia, încât 

la Universitatea din Jena a fost ales chiar din anul I asistent în Laboratorul de fizică experimentală al 

profesorului Schäffer. 

 În cuvântarea de răspuns ținută pe 20 martie 1938, cu ocazia aniversării a 70 de ani de la 

naștere, Antipa afirma: „Acestor neuitați dascăli ai mei din liceu le datorez foarte mult pentru începuturile 

vieții mele intelectuale, și nu mică mi-a fost bucuria când, după 22 de ani, trei dintre ei m-au ales coleg al lor 

la Academia Română”. „O influență hotărâtoare asupra drumului pe care l-am apucat au exercitat-o – pe 

lângă școala și întregul mediu cultural ieșean de atunci – și o serie de articole populare, scrise de Ion 

Nădejde în Contemporanul, sub titlul Ce știm despre lume. Era o popularizare despre istoria creațiunii 

naturale (a lui Ernst Haeckel, subliniem noi) a cărui lectură m-a pasionat atât de mult – căci mintea mea 

tânără era avidă de a găsi o concepție despre lume – încât abia așteptam să-mi dau bacalaureatul, pentru ca 

să pot pleca la Jena, să ascult acolo cursurile acestui mare biolog”. 



Era pe deplin justificată acea nerăbdare, căci Haeckel scrisese  “Istoria creației naturale” (1868), 

„Monismul” (1892), „Enigmele Universului” (1899), „Minunile vieții” (1904), cărți pe care Antipa le citise și 

recitise, încât era în stare să reproducă din ele pasaje întregi pe de rost. 

Până în 1885, când a terminat liceul, Antipa i-a avut printre colegii de clasă pe Emil Racoviță și pe 

Dimitrie Voinov, alți doi biologi cu înalt renume în țară și peste hotare și care fac deosebită cinste țării. Cu 

excelenta pregătire științifică și sufletească dobândită în atmosfera mediului intelectual ieșean, în toamna 

anului 1885 s-a înscris la cursurile facultății filosofice a Universității din Jena, unde își făcea pe atunci 

studiile și fratele său, Nicolae Leon. Prin inteligența sa excepțională, vioiciunea, comunicativitatea și 

seriozitatea la lucru, învățăcelul de numai 17 ani a cucerit simpatia maestrului Ernst Haeckel și a 

colaboratorilor acestuia, Arnold Lang, Willy Kükenthal, Alfred Walter, cu care a rămas ulterior în relații de 

foarte strânsă prietenie. Cunoscutul pedagog Constantin Meisner, fost director al Școlii Normale de Băieți 

„Vasile Lup”„ din Iași, trecând prin Jena, l-a cunoscut și apoi l-a ținut de prieten pe tânărul Antipa, iar când 

a avut ocazia să-l întâlnească pe Haeckel, a aflat cât de mult îl prețuia acesta pe Antipa: „Der kleine dicke 

Antipa ist ein äusserst begabter und herziger Junge„ (Micul și grăsuliul Antipa este un băiat extrem de 

înzestrat și drăguț). 

 Haeckel avea un extraordinar talent de orator, avântându-se pe cele mai înalte culmi ale gândirii. Cu 

spiritul său sintetic, cu un extraordinar dar al observației, cu un excepțional simț al culorilor și cu 

neîntrecute aptitudini artistice, marele naturalist german a avut asupra lui Antipa o influență covârșitoare. 

Anii studenției i-au lăsat scumpe amintiri ale nopților cu lună de la Jena, ale orelor târzii de lucru asupra 

celor mai arzătoare probleme ale biologiei. Antipa n-a uitat niciodată glasul răsunător al lui Haeckel, râsul 

său cristalin, bunătatea și omenia pe care avea să le menționeze într-un duios articol pe l-a scris cu ocazia 

aniversării a 80 de ani ai maestrului iubit. N-a uitat Antipa nici de ceilalți profesori ai săi și nici de colegii  
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care s-au perindat prin laboratorul lui Haeckel, în care s-au format naturaliști de vază din Germania 

și din toată lumea. 

Încă din anii petrecuți la Jena, Antipa s-a bucurat de recomandarea lui Haeckel și, în 1888, a lucrat 

șase luni la Stațiunea Zoologică de la Villefranche-sur-Mer. Acolo i-a întâlnit pe renumiții zoologi Charles 

Voght, Semper, Korotnev, Du Plessis, Boles Lee, Henri Ward și a învățat din experiența lor. Acolo s-a 

întâlnit cu compatriotul său Paul Bujor, împreună cu care s-a familiarizat în cunoașterea faunei marine. 

Bujor era în cercul de tineri români progresiști din acea vreme, din Paris: Emil Racoviță, Dimitrie Voinov, 

Ion Cantacuzino, frații Radovici, Dragomir Hurmuzescu, Ștefan Irimescu ș.a. La îndemnul lui Bujor s-a  

hotărât Antipa ca, în drumul său spre Jena, să se oprească pentru două luni la Paris, unde avea să-l revadă 

pe prietenul și colegul său de școală Emil Racoviță, cu care a vizitat mai multe muzee, institute de biologie 

și au audiat cursuri la Sorbona. 

În anul 1890, sub conducerea profesorului W. Kükenthal (al doilea asistent al lui Haeckel după A. 

Lang), Antipa a plecat într-o expediție în Marea Nordului, unde a învățat mânuirea aparatelor de colectare 

a animalelor marine, iar în laboratorul Stațiunii Helgoland a aprofundat studiul meduzelor – acele 

splendide animale marine, în formă de umbrelă, cu constituție gelatinoasă și cu subtile nuanțe de roz, 

violet sau perfect transparente, a căror frumusețe a redat-o Haeckel în splendide planșe colorate. 

 



 Meduzele lucernarii, care au obiceiul de a se fixa de o piatră sau de o algă cu o prelungire a umbrelei, i-

au trezit interesul discipolului lui Haeckel. Antipa le-a studiat din punct de vedere sistemic, anatomic și 

histologic și a descris un nou gen (Lucernosa), cu trei specii, dedicate lui Haeckel, lui Kükenthal și lui Walter, 

care le colectaseră cu ocazia expediției Societății de geografie din Bremen, la Spitzberg  (Norvegia). Cu 

asemenea rezultate în cercetare, Antipa și-a trecut doctoratul în anul 1891 cu distincția summa cum laude, pe 

care maestrul n-a acordat-o, în toată cariera sa de 50 de ani, decât de trei ori: lui A. Walter, lui Hans Dietrich și 

lui Grigore Antipa. Planșele însoțitoare tezei de doctorat au fost desenate de Antipa în stilul artistic al 

maestrului său. După susținerea tezei de doctorat, Antipa a lucrat la Stațiunea Zoologică de la Neapole, 

așezată în Villa Nazionale, la țărmul golfului orașului de la poalele Vezuviului. Întemeietorul Stațiunii a fost 

Anton Dohrn, care tocmai își trecuse docența la Universitatea din Jena. În afara directorului, Antipa l-a 

cunoscut și a lucrat cu renumitul oceanograf Salvatore Loblanco, cel mai bun cunoscător al faunei Mediteranei. 

Cu profesorul Rafaele a urmărit migrația peștilor în zonă. În fața faimoasei Grote de Azur, Antipa a descoperit o 

nouă specie de meduze, Capria sturdzii, pe care a încadrat-o într-o nouă familie, Capriidae, între 

stauromeduze. La îndemnul lui Dohrn, a inițiat un studiu de anatomie microscopică asupra evoluției timusului 

(glandă endocrină) la câteva specii de rechini. Rezultatele le-a publicat la Jena, în anul 1891. Urma ca peste un 

an să revină în țară și a reflectat îndelung asupra direcției în care să-și îndrepte pașii pentru ca să rodească 

sămânța sădită în suflet de Cobălcescu, aceea de a face cercetări biologice și economice. Proiectele sale 

priveau studii economice piscicole asupra apelor dulci și ale Mării Negre.  



  Le-a expus lui Anton Dohrn, care a apreciat că în acest fel va avea un câmp mai larg de activitate, cu mai 

multe satisfacții decât în cariera profesorală. Numit chiar în 1892 director al colecțiilor zoologice de la muzeu 

și director al pescăriilor statului, Antipa s‑a dedicat studiilor muzeologice, de hidrobiologie și piscicole. 

Băcescu (1967) îl descria pe Antipa ca fiind fondatorul cercetărilor hidrobiologice din România, care-și 

dedicase viața și toate eforturile ridicării culturale a poporului și progresului economic; de‑a lungul 

vremurilor, justețea viziunii sale în domeniul biologiei și a economiei apelor dulci a fost probată prin studiile 

fizico‑chimice, economice și politice ale apelor Dunării și Mării Negre. Aceste studii s-au concretizat în 

volumul de 264 pagini intitulat Fauna ihtiologică a României (1909) și în volumul Pescăria și pescuitul în 

România (1916, 794 p). 
Opera sa hidrobiologică este reprezentată prin publicarea mai multor lucrări, dar o sinteză de 318 

pagini, intitulată „Regiunea inundabilă a Dunării. Starea ei actuală și mijloacele de a o pune în valoare” a văzut 

lumina tiparului în anul 1910; în anul 2010, cu ocazia centenarului apariției acestui volum, o organizație 

neguvernamentală activă (Fundația Națională de Management Ecologic) din țară a retipărit lucrarea, 

evidențiind actualitatea principiilor și problemelor puse de Antipa. În același sens, menționez retipărirea în 

2011, de către Institutul Național de Cercetare-Dezvoltare Marină „Grigore Antipa” din Constanța, a cărții 

„Marea Neagră, vol. I, Oceanografia, Bionomia și Biologia Generală”, publicată în 1941. O serie de alte studii 

asupra biologiei Dunării de Jos și a Deltei Dunării au culminat cu lucrarea „Bases biologique du mécanisme de 

la production deseaux du Bas Danube”, tipărită în anul 1934, în limbile mai multor țări riverane: germană, 

sârbă, ungară. O sinteză filosofico-economică intitulată „Bio-sociologie et bio-économie de la mer Noire” a 

fost publicată în 1933; în anul 1931, publicase „Les bases biologiques de la production des Pêcheries dans la 

region nord-ouest de la mer Noire”. 

Toate acestea au fost rezultatul unor îndelungate cercetări pe teren pentru înțelegerea apariției și 

evoluției regiunii inundabile a Dunării, pentru înțelegerea proceselor generale ale vieții în apele dulci și în cele 

marine, pentru evaluarea producției de pește, pe baza concepțiilor proprii, a dinamicii populațiilor de pești a 

relațiilor firești, dialectice din aceste medii. 

Grigore Antipa a înființat prima Stațiune de Cercetări Hidrobiologice din țară, la Tulcea în 1926, astăzi 

Institutul Național de Cercetare-Dezvoltare a Deltei Dunării. La Constanța, înființase în 1924 un Serviciu de 

Biologie a Pescuitului, care în 1932 a devenit Institutul Bio-oceanografic, înglobat în 1949 în Stațiunea de 

Cercetări Marine și Proiectări Piscicole „Grigore Antipa”. 
 

 



În anul 1970, aceasta, împreună cu Stațiunea Zoologică „Ion Borcea” de la Agigea, au structurat 

Institutul Român de Cercetări Marine care, după 1990, a devenit amintitul INCDM „Grigore Antipa”. 

„Sunt perfect conștient că prin toate aceste studii nu am putut să fac alta decât să trag liniile mari și să 

bat țărușii, însemnându-le; în ce privește restul, este loc pentru activitatea unei întregi generații de 

oameni de știință…” (Antipa, 1916). Iată de ce, la aniversarea vârstei de 70 de ani, profesorul Traian 

Săvulescu remarca: „În domeniul hidrobiologiei, Antipa a fost un precursor, un pionier nu numai pentru 

știința românească, ci și pentru știința universală”. 

Preocupările zoologice ale dr. Grigore Antipa s-au manifestat cu precădere în tinerețe, în 

anatomia unor viețuitoare marine. Mai târziu, el a fost un remarcabil ihtiolog, ocupându-se 

îndeaproape, până la sfârșitul vieții, de aspectele practice ale ihtiologiei și hidrobiologiei, precum și de 

ocrotirea speciilor rare, de mare valoare economică și faunistică, din clasele de pești și păsări. În acest 

domeniu, s-a apropiat de foștii săi colegi și prieteni din liceu, Emil Racoviță și Dimitrie Voinov, precum și 

de profesorul Paul Bujor sau de parazitologul Nicolae Leon, împreună cu care a luminat scena primei 

jumătăți a sec. XX și s-a înscris în patrimoniul și în panteonul științei mondiale. 
Avea, pentru vremea sa, concepții superioare, idei avansate și progresiste în problemele 

economice și sociale. Având la bază temeinice cunoștințe teoretice, Antipa le-a găsit rostul aplicării în 

practica organizării și a exploatării științifice a importantelor resurse și bogății naturale.  

Vedea cultura ca factor de bază în ridicarea gradului de civilizație și în evoluția poporului. De 

aceea a și creat muzeul care îi poartă numele și pe care îl vedea ca pe o adevărată universitate practică și 

populară. În același sens, a militat pentru crearea Institutului de Geologie, a Institutului de Cercetări 

Agronomice, a Institutului Bio-oceanografic, a făcut propuneri de organizare practică a învățămantului. 



 

Planul pentru  carieră 

                           Psiholog Casandra Ilie 

 

În educaţia unui tânăr, este  foarte importante planificarea. Planificarea carierei este un proces de lungă 
durată, care include alegerea unei ocupații, obținerea unui loc de muncă, dezvoltarea în carieră şi posibilitatea 
schimbării carierelor. 

Alegerea profesiei este o decizie care trebuie făcută conștient: odată luată, o astfel de decizie va avea 
consecinţele dintre cele mai neaşteptate: îți va  determina  nu numai  felul în care vei  evolua pe parcur-
sul  vieţii, dar şi venitul, satisfacţia profesională  şi şansele de promovare. Nu este niciodată prea devreme pen-
tru a începe adunarea unor date, a unor experienţe pe care să  îți fundamentezi opţiunile profesionale. 

Cariera reprezintă exercițiul alegerii personale, iar pentru realizarea unui plan de carieră trebuie de în-
ceput de la evaluarea propriei noastre persoane, cît și informarea referitor la factorii externi: profilul de persona-
litate, atitudini și deprinderi dobîndinte, interesele ocupaționale, cunoștințe, analiza pieții etc. 

Procesul de planificare a carierei este compus din patru etape. 

 

Etapa I: Adunarea a cât mai multe informații despre tine (autoevaluare) 
Interese 
Valori 
 Roluri 
 Abilități / aptitudini 
Medii preferate 
 Nevoile de dezvoltare 

Etapa a II-a: Centralizarea opţiunilor existente 
Explorarea ocupaţiilor de care sunteți interesat 
Cercetarea industriei/domeniului în care dorițti să lucrați 
Cercetarea piaței muncii 

Etapa a III-a: Alegerea optiunilor potrivite 
Identificarea ocupaţiilor posibile 
Evaluarea acestor ocupaţii 
Explorarea alternativelor 
 Alegerea, atât pe termen scurt, cât și pe termen lung a unor opțiuni 

Etapa a IV-A: Acțiune 
Investigarea surselor de formare suplimentară şi educaţie, dacă este necesar 
Dezvoltarea unei strategii de căutare de locuri de muncă 
Scrierea CV-ului 
Colectarea de informaţii despre companii 
Compunerea scrisorilor de intenție 
Pregătirea pentru interviuri 

În decusul activității mele observ mereu persoane cu CV-uri superficiale, fără obiectiv, structurate 
inadecvat, fără atenţie la detalii. În decursul proiectelor mi se întâmplă să primesc aceleaşi CV-uri, cu aceleaşi 
erori, însoţite de aceeaşi abordare indiferentă pentru mai multe joburi. Încă nu știu dacă motivul este disperarea 
celor care aplică sau mai degrabă indiferenţa acestora, alături de o superficialitate în abordarea problemei 
şomajului. Țin să precizez că oricât aş încerca să privesc persoana descrisă în CV fără a lua în considerare felul 
în care a scris prezentarea sa, uneori nu reuşesc, chiar dacă ştiu că deseori oamenii nu se pot prezenta eficient. 
Discrepanţa acesta este uneori dată şi de lipsa de autocunoaştere, lipsa identificării obiectivelor profesionale, 
lipsa conştientizării importanţei planificării în carieră. Este periculos să lăsăm toate la voia întâmplării într-o 
lume atât de schimbătoare, unde lucrurile evoluează poate de zece ori mai rapid faţă de anii ‘80-‘90. 
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